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توقف 4ساله و عقب ماندگی 40ساله
محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران

به طورکلی تلاش شورا بر این بوده که کارهای عقب مانده را به روز کند؛ چون کار را در شرایطی 
تحویل گرفتیم که فعالیت آنچنانی در سطح شهر انجام نشده بود و توقف در کار مستمر ۴ساله 
باتوجه به پیشرفت جهانی، عقب ماندگی ۴۰ساله ایجاد و هزینه ها را چندبرابر کرده بود. اگر در 
۴سال گذشته خطوط مترو توسعه می یافت و گامی برای بهسازی ناوگان اتوبوسرانی برداشته 
می شد، امروز وضعیت بهتری داشــتیم. اکنون با افزایش هزینه ها تخصیص 2۰هزار میلیارد 
تومان برای نگهداشت شهر واقعا رقمی نیست و قطعا شــهرداری کار سختی در پیش دارد. 
در رفع مشکلات شهر نباید از کمک های دولت غافل شد و دولت های گذشته هیچ کمکی به 
شهرداری نکرده و حتی سهم خود را نپرداخته اند، اما در این دوره با توجه رئیس جمهور و تعامل 
شهرداری تهران با هیأت دولت امیدواریم اتفاقات خوبی رقم بخورد و با کمک ها و حمایت های 
دولت اقدامات بزرگی در تهران انجام شود. با وجود حمایت و کمک شورا به شهرداری در جایی 
که نظارت لازم باشد، محکم هستیم و تعارف نداریم. اگر برخلاف قانون عمل شود و انحرافی 
صورت گیرد، قطعا برخورد می کنیم. کار تمام کمیســیون ها به نوعی مربوط به کمیســیون 
برنامه وبودجه می شود و در این مدت حدود 7۰جلسه تخصصی در کمیسیون تشکیل شده که 
نتیجه آن تصویب 23لایحه، 13طرح و 3استفساریه و ارائه به صحن شورا بوده است که جا دارد 

از تمام اعضای محترم کمیسیون، همکاران و کارشناسان که همدلانه کار کردند، تشکر کنم.

مکث

  شاید کمتر کســی تصور می کرد که ریاست 
مهم ترین کمیسیون پارلمان شهری، کمیسیون 
برنامه وبودجه به یکی از جوان ترین عضوهای 
دوره ششم شورای شــهر واگذار شود، اما این 
موضوع رقم خورد و حالا چند هفته ای می شود 
که محمد آخوندی به خاطر حسابرسی ها مورد 
توجه قرار گرفته اســت. مسئله تهیه نشدن 
گزارش های دقیق حســاب و کتاب شرکت ها 
و سازمان های شهرداری در دوره قبلی شورا، 
مدتی است که حسابی رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران را مشغول کرده است. 
او از عقب ماندگی ۴ساله حسابرسی سازمان ها، 
شــرکت ها و مجموعه های شهرداری تهران با 
این جمله که »شورای پنجم در این زمینه ترک 
فعل کرده است« شدیدا انتقاد می کند و در عین 
حال می گوید که نظارت و حسابرســی در این 
دوره نه تنها به موقع، بلکه بدون تعارف صورت 
خواهد گرفت. آخوندی اینگونه اقدام کردن را 
یکی از راه های اصلی مقابله با فساد در مدیریت 
شهری می داند. با محمد آخوندی در دفتر کارش 
گفت وگو کرده ایــم. او در این مصاحبه ضمن 
تشریح اقدامات یک ساله، درباره اولویت های 
کمیسیون برنامه و بودجه در مقابله با فساد هم 

صحبت کرد.

یکی از چالش های اصلی مدیریت 
شهری تحقق بودجه اســت. باتوجه به اینکه 
حدود 5ماه از سال 1۴۰1می گذرد، شهرداری در 
تحقق بودجه و کسب درآمدها موفق بوده است؟

پاسخ به این ســؤال نیاز به یک مقدمه دارد. سال 
گذشــته وقتی وارد شورا شــدیم با بررسی هایی 
که صورت گرفت، مشخص شــد بودجه 48هزار 
میلیاردتومانی واقعی نیســت و تا پایان سال هم 
محقق نمی شود؛ بنابراین شهرداری تهران لایحه 
اصلاحیه به شورا ارائه کرد و براساس آن، بودجه به 
37هزارو700میلیارد تومان کاهش یافت و همین 
امر سبب شــد تا بیش از 93درصد بودجه تا پایان 
سال گذشته محقق شود. امســال هم شهرداری 
پیشنهاد 57هزار میلیارد تومان داده بود که کارهای 
کارشناسی انجام و در نهایت 50هزارو370میلیارد 
تومان تصویب شــد. آخرین گزارش ارائه شده از 
تحقق بودجه مربوط به 3ماهه اول ســال اســت 
که تحقق حدود 43درصدی را نشــان می دهد که 
باتوجه به تعطیلات نوروز و ایــام مبارک رمضان و 
مشکلاتی که در سیستم های شهرداری پیش آمد، 
این میزان طبیعی است؛ کمااینکه گزارش تحقق 
بودجه در 4ماهه اول سال امیدوارکننده تر بوده است. 
قطعا این ارقام مطلوب نیست، اما مدیران شهری و 
شهرداری تهران امیدوارند در ماه های آتی وضعیت 

تحقق بودجه بهتر شود.

شهرداری تهران در راستای تحقق 
بودجه در کدام حــوزه و معاونت موفق عمل 

کرده است؟
در پاســخ به این پرســش باید بگویم شهرداری 
3محل اصلی برای کسب درآمد دارد؛ اول توسعه 
شهر که همان عوارض شهرســازی است و بخش 
زیادی از بودجه را تشکیل می دهد، دوم مالیات بر 
ارزش افزوده و سوم هم املاک است. متأسفانه در 
3ماهه ابتدایی ســال کمترین میزان صدور پروانه 
در 11سال گذشته را داشته ایم که البته در ماه های 
اخیر وضعیت بهتر شده است. همنیطور در مالیات بر 
ارزش افزوده بیشترین درآمد را داشته ایم و در بخش 

املاک هم اصلا درآمدی نداشته ایم.
برای رونق ساخت وســاز و افزایش 
درآمد حــوزه شهرســازی چــه تدابیری 

اندیشیده اید؟
در حوزه شهرســازی مصوبات خوبی در شــورا و 
شورای عالی شهرســازی و معماری داشته ایم که 
امیدواریم موجب رونق ساخت وساز مسکن شود 
و بودجه پیش بینی شــده در این حــوزه به تحقق 

بپیوندد.
چرا درآمد بخش املاک صفر بوده 

است؟
برای بررسی این موضوع با مســئولان شهرداری 
جلساتی داشتیم و اســتدلال آنها نظم بخشی به 
املاک بود و عنوان کردند که قصد خام فروشــی 
املاک را ندارند و می خواهند به نوعی این املاک را 
مولد کنند تا از این طریق درآمد بیشتری کسب شود. 
معاون اقتصادی و مالی شهرداری اعلام کرده است تا 
پایان شهریور این بخش از بودجه محقق خواهد شد.
شهرداری املاک زیادی دارد که در 
سال های اخیر تعدادی از آنها به افراد حقوقی 
و حقیقی واگذار شده اســت. آیا اقدامی برای 
شناســایی و ســاماندهی املاک شهرداری 

صورت گرفته است؟
بررســی وضعیت املاک شــهرداری تهــران در 
کمیسیون بند6 ماده55 انجام می شود که شورا هم 
یک نماینده در این کمیسیون دارد. بخشی از املاک 
شهرداری به سازمان ها، خیریه ها و شخصیت های 
حقیقی و حقوقی واگذار شــده که برخی مصوبه 
شورای شــهر را دارند و تعدادی هم باید در شورا 
مصوب شوند. قرار است برای این املاک قراردادهای 
یکساله تنظیم و اجاره مختصری هم تعیین شود 
تا نظم بخشــی در این حوزه صورت گیرد. بخش 
دیگری از املاک شــهرداری، برای فروش هستند 
که شهرداری فهرست این املاک را همراه با لایحه 
بودجه به شورای شهر ارائه داده که ارزش این املاک 
5هزارو400میلیارد تومان بوده، اما گویا شهرداری 
قصد دارد این فهرســت را اصلاح کند. مورد دیگر 
مربوط به املاکی است که شهرداری مالک آنهاست، 
اما اطلاعی از آنها نداشته و سندی هم ندارد؛ بنابراین 
شهرداری براساس مصوبه قراردادی را با ثبت اسناد 
کشور منعقد کرده اســت و این املاک شناسایی 
شــده اند و با حکم قضایی نقل وانتقــال املاک به 

شهرداری انجام می شود. نمونه آنها پاساژ علاءالدین 
و تیراژه و... است.

گفته می شــود مدیریت شهری در 
دوره جدید مقابله با فســاد را در اولویت قرار 
داده و در نخستین گام حدود 1۴۰گلوگاه فساد را 
شناسایی کرده است. چه راهکاری برای مبارزه 

با فساد دارید؟
به طورکلی یکی از شعارهای شورای ششم و جریانی 
که مجموعه مدیریت شهری را به دست گرفته بحث 
مبارزه با فساد است. به نظر فساد بیشتر مربوط به 
مدیریت های کلان می شــود. وقتی فردی که در 
رأس مدیریت شــهری قرار دارد هدفش خدمت 
باشد و در پی باندبازی و سیاسی کاری نباشد، طبعا 
بدنه هم همراهی می کند و همگی شبانه روز برای 
حل مشکلات شهر و شهروندان تلاش می کنند، اما 
زمانی که مدیر ارشد شهر را رها می کند و به دنبال 
ساخت مترو و ورود اتوبوس های جدید به ناوگان 
حمل ونقل عمومی نیست و بزرگراه نمی سازد، در 
نهایت اصل کار که خدمت رسانی است، فراموش 
می شود و فساد شــکل می گیرد. فساد فقط مالی 
نیســت و ترک فعل، کم کاری، انجام برنامه های 
نمایشــی و غیرواقعی و... همگی فساد محسوب 
می شــوند. امروز شورای شهر و شــهرداری را در 
شرایطی تحویل گرفته ایم که 4سال عقب هستیم 
و در این 4ســال هرقدر هم تــلاش کنیم باز هم 
عقب ماندگی های در حوزه حمل ونقل به ویژه مترو 
جبران نمی شــود؛ بنابراین در این دوره مقابله با 
فساد برایمان اولویت دارد و در بحث شهرسازی با 
هوشمندسازی فرایند صدور پروانه تلاش می شود 
اعمال نفوذ و سلیقه ها کمتر و در پی آن فساد نیز 
مهار شود. در حوزه مالی هم با تعیین حساب خزانه 
واحد، انجام حسابرســی ســازمان ها و شرکت ها 
و...، انتخاب ذی حسابان و نظارت بر نحوه انتخاب 
پیمانکاران و... برخی از تلاش های شــورای شهر 

برای مسدودکردن گلوگاه های فساد است.
حسابرسی سال های 96 تا 99 در این 
دوره انجام شده است. چه ضرورتی برای این کار 

وجود داشت؟
براساس بند30 ماده80 قانون، نظارت مالی یکی از 
وظایف ذاتی شوراست و گزارش حسابرسی هم معیار 
ارزیابی عملکرد مجموعه مدیریتی است؛ بنابراین 
این کار زمین مانده باید برداشته می شد که با تلاش 
شبانه روزی مجموعه کمیسیون برنامه وبودجه انجام 
شد و موفق شدیم در 10ماه بیش از 300گزارش 
حسابرسی سال های 96 تا 99 و گزارش های تلفیقی 
94 و 95 را آماده کنیم که به طور مستمر در صحن 

شورا ارائه می شوند.
در این خصوص شبهاتی ایجاد شده و 
برخی از اعضای شورای پنجم معتقدند گزارش 
حسابرسی در صحن شورا قرائت شده است. 

پاسخ شما چیست؟
گزارش های خوانده شده مربوط به سال94 است. 
در دوره پنجم 13گزارش حسابرسی سال94 و یک 
گزارش تلفیق سال 93خوانده شده است. صحبت 
ما گزارش های ســال 96 تا 99  است که مربوط به 
دوره پنجم بوده که هیچ سند و مدرکی در مصوبات 
شورا وجود ندارد و دوســتان هیچ گزارشی از دوره 

مدیریتی خودشان در صحن شورا قرائت نکردند.
گزارش حسابرسی  تعیین تکلیف 
۴ساله دوره قبل مانع از حسابرسی دوره جدید 

نمی شود؟
قطعا این اتفاق نمی افتد؛ چراکه تا پایان 
امسال گزارش های حسابرسی سال های 
96 تا 99 تمام می شــود. حسابرسان 

سال1400 هم انتخاب شده اند و مشغول 
انجام کارها هســتند و تا پایان شــهریور 

گزارش را ارائه می دهند که  تا آخر سال در صحن 
شورا قرائت می شــود. حسابرسان سال1401 هم 
تعیین شده اند و به موقع کارها را شروع می کنند و در 
تلاش هستیم تا گزارش حسابرسی ها را به روز کنیم. 
همچنین با کمک حسابرسان بندهای تکلیفی یا 
به عبارتی نقشه راه برای تمام سازمان ها، شرکت ها 
و... تعیین شده اســت که مدیران مکلف هستند 

مشکلات و موانع را برطرف کنند.
چرا عنوان می شود بودجه1۴۰1 یک 

بودجه مشارکتی است؟
در تدویــن بودجــه1401 شــهرداری تهــران 
چندین نکته وجود دارد؛ اول اینکه برای بررســی 
بودجه امســال بیش از 100جلسه در کمیسیون 
برنامه وبودجه تشکیل شد. مورد دیگر اینکه قبل 
از تدوین بودجه پیش نویس ســند سیاست های 
حاکم بر برنامه وبودجه1401 تهیه و پس از تصویب 
در شورا به شــهرداری ابلاغ شد. برگزاری جلسه با 
شهرداران مناطق، مدیران شــرکت ها و سازمان، 
نخبگان و معتمدان محلــی و... هم مورد دیگری 
است که در تدوین بودجه امسال لحاظ شد. آنچه 
در بودجه1401 اهمیت دارد، مشارکت مردم بود. 
یکی از کارهای محوری کمیسیون برنامه وبودجه 
اجرای طرح رصد بود که با حضــور در محله ها و 
مناطق با مردم، ائمه جماعات، نخبگان، معتمدان 
محلی، شورایاران و... دیدار می کردیم و مطالبات 
مطرح می شــد و مشــکلات را می دیدیم. نتیجه 
این کار، گنجاندن 1700پروژه توســعه محلی در 

بودجه1401 بود.
عنوان کردید نظــارت وظیفه ذاتی 
شوراست. تصمیم دارید گزارشی از نظارت ها 

ارائه دهید؟
نظارت کمیسیون برنامه وبودجه به مباحث مالی 
خلاصه نمی شــود و ما بر حوزه هــای مختلفی 
ازجمله پروژه ها هــم نظارت داریم. نخســتین 
گزارش نظارتی 4ماهه مربوط به حوزه حمل ونقل 
و فنی و عمران است که پیشرفت ریالی و فیزیکی 
پروژه های آنها رصد شــده اســت و به زودی به 
هیأت رئیسه ارائه و در زمان مناسب در صحن شورا 

قرائت می شود.
براساس ابلاغ وزارت کشور برنامه 
توسعه بعدی شهرداری )برنامه چهارم( ۴ساله 
نوشته می شود. شــاخصه های این برنامه چه 

خواهد بود؟
مانند بودجه، برنامه 4ســاله هم توسط شهرداری 
تهران نوشته می شود، اما سند الزامات و سیاست های 
برنامه چهارم توسعه شهرداری در کمیسیون آماده 
شده که پس از تصویب در شــورا به شهرداری ابلاغ 
و برنامه 4ساله چهارم شروع می شود. یکی از ایرادات 
برنامه توسعه سوم این بود که همه موارد خوب برای 
مدیریت شهری در آن ذکر شده، اما به اولویت و امکان 
اجرا و اعتبار توجهی نشده بود و در حقیقت غیرواقعی 
بود و به دلیــل نبود منابع مالی کمتــر از 30درصد 
محقق شــد. در برنامه 
4ساله تلاش خواهد 
شد به اولویت ها، 
نیازهــای اصلی 
شهر و شهروندان 
و منابع مالی موجود 

توجه شود.

نظارت بدون تعارف بر شهر

 رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر تهران در گفت وگو با همشهری ضمن تشریح اقدامات یک ساله
بر موضوع مقابله با فساد تأکید کرد

زینب زینال زادهگفت و گو
روزنامه نگار

 قطار احداث خط۴ مترو
 پرسرعت شد

اجرای  فاز نخست پروژه توسعه شرقی خط4 متروي تهران 
مطابق با برنامه زمان بندی شده درحال پیشروی است

باتوجه به اینکــه تقویت حمل ونقل عمومــی، به ویژه مترو 
به عنوان حمل ونقل پــاک و ارزان، یکی از اولویت های اصلی 
مدیریت جدید شهر تهران است، در طول یک سال اخیر شبکه 
مترو با سرعت و شتاب بیشتری در مسیر گسترش و توسعه 
قرار گرفته است. یکی از پروژه های مهم و تأثیرگذار حوزه مترو 
و حمل ونقل عمومی شهر تهران که این روزها آغاز شده و در 
حال اجراست، به توسعه شرقی خط4 مترو مربوط می شود. 
در همین رابطه، عملیات حفاری تونل های دسترسی به تونل 
اصلی پروژه توسعه شرقی خط4 مترو تهران در حال پیگیری 
بوده و فاز نخست این طرح، مطابق با برنامه زمان بندی شده 

درحال پیشروی است.
به گزارش همشهری، براساس برآوردهای انجام شده در افق 
سال1420، از مجموع کل مســافران خط4 در این سال که 
رقمی حدود 2میلیون نفر تخمین زده می شود، 25درصد آن را 
مراجعان به ایستگاه های توسعه شرقی خط4 تشکیل می دهند 
که این امر خود گویای اهمیت ساخت و توسعه بخش شرقی 
این خط است. توسعه شرقی خط4 در نهایت 9محله و نقطه 
شلوغ و پرتردد پایتخت شــامل تهران نو، تهرانپارس شرقی 
و غربی، دردشت، حکیمیه، میدان شــقایق، میدان شاهد، 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شــمال و دانشگاه شهید 

عباسپور را تحت پوشش خود قرار می دهد.

فاز نخست 3سال دیگر به بهره برداری می رسد

علی عدلی، مجــری خط4 متروي تهــران در این رابطه به 
همشــهری می گوید: »طرح توسعه شــرقی خط4 مترو 
از بهار ســال1398 با مطالعات مربوط به امکان ســنجی، 
ارزیابی مســیر و طراحی پایه آغاز شــد. هم اکنون مرحله 
مطالعات به طور کامل انجام شــده و مصوبــات نهاد های 
بالا دســتی نیز کاملا اخــذ  و برای 90درصد کل مســیر 
هم طراحی تفصیلی انجام شــده اســت. این پروژه از 3فاز 
تشکیل شده است که فاز نخست آن به طول تقریبی 4ونیم 
کیلومتر از ایستگاه شــهیدکلاهدوز آغاز شده و تا ایستگاه 
شــهیدباقری در تقاطع خطوط 2 و 4مترو ادامه دارد. فاز 
دوم به طول 2ونیم کیلومتر از ایستگاه شهیدباقری تا فلکه 
ســوم تهرانپارس ادامه پیدا می کند. فاز سوم هم به طول 
4کیلومتر از فلکه سوم تهرانپارس شــروع شده و با عبور از 
میدان شاهد)میدان پروین( و محله موسوم به خاک سفید تا 
محدوده دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شمال و دانشگاه 
شهیدعباسپور می رسد. در واقع امروز حدود 5ماه است که 
کارهای مقدماتی فاز نخست پروژه شروع شده و پیش بینی 
می شود با تامین به موقع منابع مالی مورد نیاز از طریق ایجاد 
مجتمع های ایســتگاهی روی ایســتگاه های مسیر، ظرف 
مدت 3سال بخش هایی از فاز نخســت شامل 2ایستگاه از 
4ایســتگاه موجود در این فاز به بهره برداری رسیده و وارد 
مداربهره برداری شود. این ایستگاه ها یکی در تقاطع خیابان 
دماوند و بزرگراه شهیدباقری و دیگری در تقاطع بزرگراه های 

شهیدباقری و شهیدسلیمانی)تقاطع با خط2( قرار دارد.« 

تامین مالی پروژه از طریق ایجاد مجتمع های ایستگاهی 
مجری خــط4 متروي تهــران درباره نحــوه تامین مالی 
این پروژه هــم از ایجاد مجتمع های ایســتگاهی و جذب 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای ایــن منظور خبر 
می دهد، یعنی همان روشی که شهردار تهران برای اجرا و 
تکمیل پروژه های شهری روی آن تأکید دارد. عدلی در این 
رابطه به همشهری می گوید: »برای تامین مالی پروژه نیز 
قرار است از ظرفیت مجتمع های ایستگاهی که روی سطح 
10ایستگاه مسیر احداث خواهد شد، بهره گرفته شود. برای 
این منظور در حال پیگیری امور و جلب همکاری مناطق 
مربوطه جهت صــدور مجوزهای لازم هســتیم. در عین 
حال به صورت موازی با ســرمایه گذاران بخش خصوصی 
هم مذاکراتی انجام شــده اســت تا پس از حصول نتیجه 
نهایی و دریافت مجوزهای لازم پیمانکاران واجد شرایط را 
انتخاب کنیم.« با تعیین تکلیف این بخش از پروژه و تامین 
مالی هم از طریق ایجاد مجتمع های ایســتگاهی و جذب 
سرمایه گذاران بخش خصوصی، گام بزرگی در توسعه شرقی 

خط4 متروي تهران برداشته خواهد شد.

 جلال بهرامی
  معاون خدمات شهری

 و محیط زیست شهرداری تهران
بیش از 4هزار نفر از ۱۲کلانشــهر ایران 
در حماســه بزرگ پیــاده روی اربعین به 
زائران خدمات رســانی خواهند کرد. با 
توجه بــه اســتقبال زائران و به تناســب 
حضــور آنهــا در ایــن حماســه، ممکــن 
اســت تغییراتــی در تعــداد جمعیــت 
خدمات رســان داشــته باشــیم. عمده 
خدمــات مــا شــامل نظافــت و رفــت  و 
روب، جمع آوری پسماند، تامین ایمنی 
و ارائه خدمات آتش نشــانی در مســیر 

است.

 زهرا شمس احسان
 عضو شورای شهر تهران

بــا تاســیس کلانتــری رضویــه بــه یکی 
از مطالبــات مــردم ایــن محلــه پاســخ 
داده می شــود. جمــع آوری و انتقــال 
معتــادان متجاهــر بــه مراکــز بازپروری 
و  هموارســازی  گرمخانه هــا،  و 
مسطح ســازی تپــه کوه ســنگی جهــت 
تــردد خودروهــای نظامــی و انتظامی و 
احــداث کلانتــری 3اقدام  مهم اســت؛ 
چنان کــه بنــا بــر درخواســت و پیگیری 
رضویــه  مردم محلــه  و  معتمــدان 
از دســتگاه ها صــورت گرفتــه اســت. 
امیدواریم هر چه ســریعتر با تاســیس 
و راه انــدازی ایــن کلانتــری مــردم طعم 
شیرین امنیت را بیش از گذشته تجربه 

کنند.

امیرناصر هراتی، معاون برنامه ریزی 
و توسعه ســازمان مدیریت پسماند 
شهر تهران گفت: »در حوزه پسماند 
پزشکی، تولیدکنندگان باید پسماند 
را بی خطــر کننــد کــه می تواننــد در 
ایــن زمینــه پیمانــکار تعییــن کننــد. 
براساس قانون شهرداری ها موظف 
شدند که در این زمینه کمک کرده و 
پسماند بی خطر شــده را جمع آوری 
و دفن کننــد که ایــن فراینــد در حال 
انجام اســت و روزانــه ۱۰۰ تــا ۱۲۰ تن 
زبالــه عفونــی جمــع آوری و دفــن 

می شود.« 

مدرســه شــهید ســلمان فارســی بــا 
اهــدای ۱۵۹ شــهید تبدیــل بــه نمــاد 
کانون ایثــار و شــهادت در منطقه۱۷ 
می شــود. محمد مویدی، مدیرعامل 
شــرکت توســعه فضاهــای فرهنگــی 
شــهرداری تهران گفت: »در راستای 
حفظ و گسترش ارزش های فرهنگی 
و به ویــژه ایثــار و شــهادت و بازنمایی 
آن در ســطح شهر با دســتور شهردار 
تهران مقرر شــده بود مــدارس دارای 
بیش از ۲۰شــهید شناســایی شوند؛ 
لــذا مدرســه ســلمان فارســی در 
منطقــه۱۷ یکــی از معــدود مدارســی 
اســت کــه حــدود ۱۵۹شــهید تقدیــم 
انقلاب کرده و قابلیــت آن را دارد که  
به عنوان نماد مدرسه ایثار و شهادت 
بــه کانــون فرهنگــی دانش آمــوزی 

تبدیل شود.« 

۱۲۰
تن

۱۵۹
شهید

نقل قول خبر

عدد خبر

یادداشت

مترو

آمارها و نکته ها:
  پروژه توسعه شرقی خط4 مترو به طول حدودی 
۱۱کیلومتر از ایستگاه شهیدکلاهدوز آغاز می شود 
و تا محــدوده دانشــگاه آزاد اســلامی واحد تهران 

شمال ادامه دارد.
  توســعه شــرقی خط4 متــرو دارای ۱۰ایســتگاه 

است.
  توسعه شرقی این خط مناطق4، 8 و ۱3را تحت 

پوشش قرار می دهد.
   فاز نخست پروژه توســعه شرقی خط4 متروی 

پایتخت شامل 4ایستگاه می شود.
  هم اکنون تونل های دسترســی بــه تونل اصلی 

طرح در حال حفاری است.
  این پروژه در 3فاز اجرا می شود که فاز نخست 
دارای 4ایســتگاه، فاز دوم دارای ۲ایســتگاه و فاز 

سوم دارای 4ایستگاه است.

4

بودجه سالانه شهرداری متناظر 
با برنامه ۴ساله باشد

عملیاتی کردن برنامه در سایه  اجتماعی ســازی  آن محقــق 6
می شود؛ بنابراین نیازمند همگرایی و تبیین قابل فهم فراگیر 
هســتیم. باید کارویژه ما در این 4سال برای همگان روشن 

شود تا همبستگی اجرایی نیز شکل گیرد.
چرخه تدوین برنامــه، در مرحله نهایــی نظارت و  ارزیابی حائز اهمیت است که سنجش و پایش برنامه 7
اجرایی را به صورت دقیق انجام خواهــد داد. درواقع تدوین 
برنامه 4ساله چهارم شهرداری تهران مانند اثر پروانه ای یک 
سیاست اگر جدی گرفته شود، می تواند آینده شهر تهران و 
تصویر و ادراک عمومی ایجاد شده از رویکردهای این دوره 

مدیریت شهری را متفاوت سازد.
نتیجه: به هر روی امیدواریم با همت جمعی شــهرداری و 
شورای شهر، فرایند تدوین برنامه 4ساله چهارم شهرداری 
تهران به موقع به سرانجام برسد و بتواند آینده شهر تهران و 
تصویر و ادراک عمومی ایجاد شده از رویکردهای این دوره 
مدیریت شهری را متفاوت ســاخته و به نفع شهروندان گام 

بردارد.
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